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دیـــدار تیم های اســـتقلال و پرســـپولیس از هفته ششـــم رقابت هـــای لیگ برتر 
یخ این  درحالی چهارشـــنبه این هفته برگزار می شـــود که برای سومین بار در تار
رقابت ها دربی قرار اســـت در شـــهری غیر از تهران برگزار شود. بر همین اساس 
 ، ایـــن دیـــدار درحالـــی در اراک برگزار می شـــود که پیش از این، شـــهرهای تبریز
کرمان و مشهد به همراه ورزشگاه تختی و شهرقدس تهران نیز جزء گزینه های 
میزبانی از دربی پایتخت بودند. اما درنهایت با درخواســـت اســـتقلالی ها شهر 
، این  اراک به عنوان میزبان دربی 104 انتخاب شد تا بعد از بندرعباس و تبریز
شهر سومین میزبان دربی پایتخت بعد از تهران باشد. گفتنی است ورزشگاه 
گر را دارد اما هنوز از کم وکیف و نحوه  امام خمینی اراک ظرفیت 15 هزار تماشا
بلیت فروشی خبر دقیقی منتشر نشده. این درحالی است که شنیده می شود در 

جلسه هماهنگی که امروز برگزار می شود، مشخص خواهد شد تعداد بلیت ها 
و تقسیم بندی آن به چه مقدار خواهد بود. هرچند گفته می  شود 8 هزار بلیت 
برای این مسابقه فروخته خواهد شد. البته حضور بانوان نیز برای تماشای این 

دیدار همچنان در هاله ای از ابهام قرار دارد. 

  گزینه های قضاوت 
در  دربی

از حـــالا گمانه زنی هـــا بـــرای 
انتخـــاب داور ایـــن دیـــدار 
آغاز شده است. البته به طور 
معمول در آستانه برگزاری این 
دیدار حســـاس دوبـــاره نام چند 
داور کـــه صلاحیت قضـــاوت در 
ایـــن مســـابقه را دارند بـــرای داوری 
در دربی رســـانه ای شده که به طور مثال 
می تـــوان به نام هایی مانند بیژن حیدری، 
ی، وحیـــد کاظمـــی، موعـــود  پیـــام حیـــدر
، کوپال ناظمی و علی صفایی اشاره  بنیادی فر
کرد؛ هرچند در دیدار دربی 103 در فصل گذشته که 
با قضاوت وحید کاظمی از دور برگشت این رقابت ها 
یان، امیر عرب  براقی و حســـن  برگزار شـــد مرتضی منصور
اکرمی سه داوری بودند که تا لحظه آخر و تا قبل از رسیدن 
لایســـنس VAR کاظمـــی و بـــرادران حیـــدری از آنهـــا به عنوان 
گزینه های قضاوت این دیدار نام برده می شد و حالا این نفرات نیز 
از اولویت های بعدی در بین گزینه های انتخابی در دربی پیش رویند. 

  خارجی هرگز، جوان شاید!
نکته مهم در این بین اینکه علی خسروی، عضو کمیته داوران هفته گذشته 
درباره گزینه های قضاوت در دربی 104 گفته بود: »ما بیشتر از 4، 5 گزینه برای 
یم. بایـــد نگاه کنید که در 5 هفته ابتدایی لیگ برتر کدام  قضـــاوت دربـــی ندار
داور بهترین عملکرد را داشـــته اســـت. اگر نظر من باشـــد، داوری را انتخاب 
می کنم که تا به حال دربی را قضاوت نکرده است. نباید از انتخاب داور جوان 
بترسیم. البته هنوز هیچ صحبتی برای داور دربی تهران نشده اما تا زمانی که این 
یم داور خارجی بیاید.« با این اظهارات خسروی  کمیته داوران هست، نمی گذار
مشـــخص شـــد که برای این دیدار گزینه قضاوت داوران خارجی منتفی بوده؛ 
هرچند این امکان ناچیز وجود دارد که یک داور دربی اولی گزینه قضاوت برای 

سوت زدن در دربی 104 باشد. 
این نکته از آن جهت حائز اهمیت است که قبل از برگزاری دربی 103 خداداد 

یان، رئیس وقت کمیته داوران در محفلی خصوصی درباره گزینه های  افشـــار
قضـــاوت ایـــن مســـابقه اعـــلام کرده بود قصـــد دارد از داوران خارجـــی برای این 
دیدار حساس استفاده کند که بعدا با رسانه ای شدن این ماجرا، کمیته داوران 
و فدراسیون فوتبال جلوی این تصمیم را گرفت تا سوت قضاوت دربی 103 به 

وحید کاظمی برسد. 

  ۲ گزینه نهایی مشخص شدند
در ایـــن بیـــن و طبق شـــنیده های خبرنگار »فرهیختگان« حـــالا دو گزینه برای 
یاد سوت دربی  قضاوت در دربی پیش رو نهایی شده اند و به احتمال بسیار ز
104 به یکی از این دو داور باتجربه خواهد رسید. در این خصوص شنیده می شود 
بیژن حیدری و موعود بنیادی فر دو گزینه ای اند که از بیشـــترین احتمال برای 
قضاوت در دربی 104 برخوردارند. در رقابت های 4 هفته گذشته برای سرخابی ها 
در مقابل حریفان شان بیژن حیدری تنها یک دیدار از هفته اول رقابت ها بین 
تیم های پرسپولیس و ذوب آهن را قضاوت کرده، این درحالی است که بنیادی فر 
در فصل جاری هنوز هیچ کدام از دیدارهای سرخابی ها را قضاوت نکرده است. 

  چرا بیژن حیدری؟
تا پیش از این، دو بار سوت دربی به بیژن حیدری رسیده که در این دیدارها یک 
بار پرسپولیس با پنالتی علیپور در سال 96 و در دربی 86 استقلال را شکست 
داده و دیگر بار در دربی شماره 92 که سال 98 برگزار شد با قضاوت دکتر حیدری 
این دیدار با تساوی دو - دو به پایان رسید. جالب اینکه برادر این چهره یعنی 
پیام حیدری نیز ســـابقه دو قضاوت در دربی را در کارنامه دارد. اما اینکه چرا 
کی از آن است  شانس بیژن حیدری برای این دیدار بیشتر است، شنیده ها حا
که در سال های پایان قضاوت این چهره، او قصد دارد تحت هر شرایطی با 3 
قضاوت در دربی ها، در بین داوران فعال و حاضر در ســـطح اول فوتبال کشـــور 
یادی برای  همراه با بنیادی فر رکورددار قضاوت در دربی شده و از  انگیزه های ز
این امر برخوردار است. نکته دیگر اینکه حیدری که ذاتا از شخصیت بسیار 
آرام و موجهی برخوردار است برای دیدار برگشت دو تیم در فصل گذشته )دربی 
103( نیز شانس اول قضاوت در این دیدار حساس و پراهمیت محسوب می شد 
که درنهایت بعد از جلسات و بررسی های کمیته داوران، سوت قضاوت دربی 

103 به کاظمی رسید. 
نکته قابل توجه اینکه حیدری از دربی 101 )فینال جام حذفی در ســـال 1402( 
همـــواره گزینـــه جدی قضـــاوت دربی بوده اما هر بار به خاطر رقم خوردن برخی 
مسائل و حواشی به وجود آمده این امر منتفی شده تا دوری دکتر بیژن از رقابت 
دربی به حدود 5 سال و تعداد 11 دربی برسد، ضمن اینکه این اتفاق دلخوری 
جدی این داور تحصیلکرده را به همراه داشـــته اســـت. حیدری دربی 102 را به 
خاطر نداشتن لایسنس VAR از دست داد و بنیادی  فر یک روز مانده به بازی 
دربـــی بـــه همین خاطر جایگزین حیدری شـــد و برای دربـــی 103 نیز حقیقت 

این بود که باز هم شانس حیدری بیشتر از سایر گزینه ها ازجمله کاظمی بود 
اما اشتباه هایی که بیژن حیدری در بازی پرسپولیس مقابل آلومینیوم مرتکب 
شد، موجب شانس کمتر وی برای قضاوت دربی 103 شد که درنهایت سوت 

قضاوت در این دیدار هم به کاظمی رسید. 

  چرا موعود بنیادی فر؟
امـــا دربـــاره موعود بنیادی فر که از وی به عنـــوان یکی از بخت های قضاوت در 
دربی نام برده می شود. او با 3 قضاوت در بین داوران فعال کشور از این حیث 
رکورددار است. در این دیدارها پرسپولیسی ها با قضاوت این چهره یک بار در 
فصـــل نوزدهـــم حریف خود را شکســـت داده و دو دیدار دیگر با تســـاوی صفر 
- صفر و یک - یک به پایان رســـیده اســـت. همان طور که اشـــاره شد بنیادی فر 
از ابتدای فصل هنوز هیچ قضاوتی را برای دو تیم اســـتقلال و پرســـپولیس برابر 
حریفان شان انجام نداده و فقط در جریان رقابت های امسال در دیدار استقلال 
و ملوان داور VAR بود. بنابراین، این داور بین المللی و باتجربه نیز در بهترین 
حالت ممکن از سوی کمیته داوران برای قضاوت دربی به این مسابقه رسیده 
یادی از این داور در بین علاقه مندان به دو تیم  و از آنجایی که ذهنیت منفی ز
وجود ندارد، این موضوع عاملی شده تا موعود فعلا یکی از شانس های قضاوت 
در این مسابقه باشد. گفتنی است به طور مثال حتی در بازی استقلال و ملوان و 
زمانی که کوپال ناظمی در یک تصمیم بحت برانگیز برای استقلال اعلام پنالتی 
کرد، بنیادی فر از اتاق VAR نسبت به این موضوع دخالتی نکرد تا حتی از اتاق 

VAR هم استقلالی ها از او ذهنیت نداشته باشند!

  رکوردداران قضاوت در دربی
یخ دربی ها رکورددار قضاوت محسن ترکی و علیرضا فغانی اند که هرکدام  در تار
7 بار بازی بزرگ فوتبال ایران را سوت زده اند. در میان داوران خارجی نیز 5 داور 
دو دربی را قضاوت کرده و سایرین در مقاطع بسیاری تنها یک دربی را قضاوت 
کرده اند. همچنین مرحوم محمد صالحی در میان کسانی که به عنوان داور و 
کمک داور تجربه قضاوت در دربی را دارند، یک رکورد ویژه را در زمان حیاتش 
به ثبت رســـاند؛ اینکه این چهره در 5 دربی داور وســـط و در 3 دربی نیز کمک 
داور بود و مجموعا 8 دربی را قضاوت کرد. اما حالا موعود بنیادی  فر که با سعید 
مظفری  زاده هر دو با 3 قضاوت مشترکا در رده سوم تعداد قضاوت های دربی اند 
این فرصت را خواهد داشت تا با چهارمین قضاوت احتمالی در این دیدار در 

روز چهارشنبه آینده به تنهایی این عنوان را از آن خود کند. 

  VAR  هم داریم
نکته مهم دیگر اینکه برای این دیدار به طور قطع از VAR اســـتفاده می شـــود و 
داورانی که به عنوان گزینه های قضاوت در دربی از آنها نام برده شد، می توانند 

در بین گزینه های داوری در اتاق VAR نیز قرار بگیرند. 

سوتدربی104بهکدامداورمیرسد؟

جنگ رکورد بین موعود و بیژن!
حیدریبعداز11دربیدوبارهقضاوتمیکند؟

محمدرضا حاجی عبدالرزاق
خبرنگار گروه ورزش

نیلوفر مژدهی
خبرنگار

عملکرد تیم شمس در فصل جدید لیگ برتر با توجه به اینکه آنها فصل گذشته 
پدیده این مسابقات شدند، جای سوال بسیاری دارد. اینکه چرا شمس آذر پس 
از گذشت 5 هفته هنوز نتوانسته زخم ها را ترمیم کند و خود را در شرایط بهتری قرار 
دهد، دلایل زیادی دارد. این تیم هرچند نتوانسته تاکنون نتایج لازم را کسب کند اما 
به گواه تماشاگران فوتبال، کارشناسان و علاقه مندان به این تیم، همان شمس آذر 
با تفکرات هجومی سعید دقیقی است. به نظر می رسد به زودی این تیم از انتهای 
جدول کنده شود و با کسب نتایج بهتر با توجه به عملکرد که طی 5 بازی اخیر از 
خود به جا گذاشته جایگاهش را ارتقا دهد و خود را در جدول رده بندی بالا بکشد. 

  ضعیف تر از فصل قبل 
در فصل جدید رقابت های لیگ برتر عملکرد تیم شمس آذر توقع ها را برآورده نکرد، 
به طوری که شاگردان سعید دقیقی پس از گذشت 5 هفته از رقابت های لیگ 
- که حاصل دو تساوی مقابل چادرملو و استقلال خوزستان  برتر تنها با دو امتیاز
است- در رده پانزدهم جدول و جزء قعرنشینان لیگ برتر محسوب می شوند. این 
درحالی است که شمس آذر فصل گذشته با وجود اینکه به حکم کمیته انضباطی 
با منفی 3 امتیاز وارد مسابقات شد، شرایط بهتری داشت و حداقل از 5 هفته 7 
امتیاز به دست آورد که با احتساب منفی 3 امتیاز جریمه، 4 امتیازی بوده و در 
جایگاه چهاردهم قرار داشت. به نظر می رسد دومین فصل حضور شمس آذر در 
لیگ برتر چندان خوب پیش نمی رود. مشـــکلاتی که آنها در ابتدای فصل برای 
انتخاب مربی داشتند، باعث شد از حالت نرمال خارج شوند و نتوانند توقع ها را 
برآورده کنند. مهرزاد نجفیان، مالک باشگاه شمس آذر در مورد نتایج و عملکرد این 
تیم در فصل جدید رقابت ها به »فرهیختگان« گفت: »باشگاه شمس آذر انضباط 
مالی دارد.  ما تنها تیمی هستیم که طی سه سال گذشته تمام قرارداده ها را تا ریال 
آخر پرداخت کرده ایم و در انتهای فصل با بازیکنان تسویه حساب کامل انجام 
داده ایم. در فصل جدید تاکنون 15 درصد از مبلغ قرارداد را پرداخت کرده ایم و 5 
درصـــد هـــم طبق قرارداد طی هفته جاری دریافت خواهند کرد. اینها را گفتم که 
بدانید نتایج باعث نشـــده دلســـرد شـــویم و به خوبی شرایط تیم را درک می کنیم. 
بازی آخر کمی بدشانسی آوردیم وگرنه نسبت به فصل قبل شرایط بدی نداریم. 
باید صبور بود. در بازی با اســـتقلال و ســـپاهان تیم ما خوب عمل کرد و بچه ها 
بی نظیر کار کردند اما واقعیت این است که برای بهتر شدن به وقت نیاز داریم. 
گاهی شما از نیروهای حرفه ای استفاده می کنید، بازیکنانی که سال هاست در 
لیگ برتر بوده اند و قیمت های بالای 40 میلیارد دارند. آن وقت توقع بالاست. اما 
تیم ما جوان است و تا این بازیکنان جوان در ترکیب تیم جا بیفتند، فرصت ها 
از دست می روند؛ مخصوصا برای تیم ما که با توجه به اتفاقات ابتدایی فصل و 
تغییر سرمربی فرصت برای تمرین های آماده سازی نداشت. پیش بینی ما همین 
بود که 4 بازی اول جالب نخواهد بود اما در ادامه سر و شکل واقعی به خود می گیرد 

و من بسیار امیدوارم.«

  سیاست جوانگرایی
سیاست جوانگرایی به این معناست که تیمی حداقل بیش از 50 درصدش را 
یکنان جوان اختصاص دهد و از آنها در رقابت های لیگ برتر اســـتفاده  به باز
یکنان جوان چندان  کند اما تیم شـــمس آذر بر خلاف شـــعار جوانگرایی به باز
یکنان این تیم بی نام ونشـــانند و شـــاید بهتر اســـت  میدان نمی دهد. اغلب باز
یکنان جوان، شـــعار استفاده از  شـــمس آذری ها به جای شـــعار اســـتفاده از باز
یکنـــان بی نام ونشـــان را جایگزیـــن کنند. با نگاهـــی اجمالی به 5 بازی اخیر  باز
شمس آذر مشخص است طی 5 بازی که این تیم در لیگ برتر مقابل استقلال 
، ســـپاهان، اســـتقلال خوزســـتان و ملوان به میدان رفت از 17  تهران، چادرملو
یکن زیر 23  یکن در ترکیب اصلی اســـتفاده کرد که از این جمع فقط 5 باز باز
سالند؛ مهدی محمدی و نوید کومار هر دو 23 ساله فقط در 3 بازی ابتدایی 
برای شـــمس آذر به میدان رفتند. مجتبی فخریان 21 ســـاله در بازی اول، دوم 
و چهـــارم فرصـــت حضور در ترکیب اصلی شـــمس آذر را پیدا کرد. درحالی که 
امیـــد علیپـــور 23 ســـاله تنها در بازی هفته اول به میدان رفت. محمدحســـین 
یکن زیر 23 ســـال این تیم محســـوب می شود فقط در بازی  رفیعی که دیگر باز
هفته پنجم فرصت حضور در ترکیب ثابت تیم شـــمس آذر را پیدا کرد و ســـایر 
یکنان میانگین ســـنی بین 25 تا 34 را دارند. به طورکلی ســـعید دقیقی پس  باز

ترکیـــب ثابتـــی با میانگین ســـنی از گذشـــت 5 هفتـــه از رقابت های لیگ برتر 
26.76 ســـال را به میدان فرستاد که با 
یکن بالای 30  توجـــه به حضـــور دو باز
یکن زیر 30 سال چندان  سال و 11 باز

ترکیب جوانی نیســـت کـــه بتوانیم 

یم، حتی ترکیب این تیم در بازی هفته پنجم مقابل  نام آن را جوانگرایی بگذار
یکنان جوان در  ملوان با میانگین ســـنی بیش از 28 ســـال نشـــان داد حضور باز

این تیم چندان هم پررنگ نیست. 
البته میانگین سنی تیم دقیقی با نزدیک به 27، سن میانگین خوبی است اما نه 
به حدی که نام آن را جوانگرایی بگذاریم. با این حال شمس آذری ها مدعی اند 
تا همین حالا هم تاوان جوانگرایی را داده اند و به خاطر اعتماد به بازیکنان جوان 

است که در انتهای جدول قرار دارند. 
 مالک باشگاه شمس در این مورد گفت: »بازیکنی که در بازی با ملوان به ما گل 
زد، ســـال قبل عضو تیم ما بود که از دســـته 2 به لیگ برتر آوردیم و به دلیل ســـرباز 
شـــدن راهی ملوان شـــد، پس یک استعداد شمس آذری است. ما با وجود اینکه 
 ، فقط یک سال سابقه لیگ برتری داریم بسیاری از تیم ها ازجمله سپاهان، تراکتور
فولاد، ملوان و چند تیم دیگر بازیکنانی را که ما از رده های پایین آوردیم، به خدمت 
گرفتند. در همین یک سال نزدیک به 12 بازیکن مان در تیم های دیگر لیگ برتر 
درحال فعالیتند و این نشـــان می دهد رســـالت ذاتی خود را که جوانگرایی بوده 
به خوبی انجام داده ایم و بازیکنان جوان و با استعداد را روانه لیگ برتر کرده ایم. 
ما صنعتی ایم و به خوبی می دانیم هر کار درستی زمانبر است . به خوبی می دانیم 

بازیکن تازه لیگ برتری برای اینکه 
شـــخصیت لیگ برتری پیدا 

کند و به شـــرایط ایده آل برســـد به وقت و زمان احتیاج دارد. اصلا جای نگرانی 
نیست و من به آینده این تیم خوشبینم.«

  دقیقی تحت فشار
از کنفرانس خبری تیم شمس آذر کاملا مشخص بود که سعید دقیقی به واسطه 
نتایج ضعیف تیمش به شدت تحت فشار است. اظهارات او که به نوعی تلاش 
می کرد خود را به اهالی رسانه و علاقه مندان به فوتبال ثابت کند، نشان می دهد 
قرار گرفتن در انتهای جدول برای این مربی بیش از هرکس دیگری گران تمام شده 
و از جایگاهی که تیمش دارد، راضی نیست. واقعیت این است که جابه جایی 
نیمکت تیم شمس آذر و ملوان در ابتدای فصل باعث شده این مربی فرصت 
کافی برای آماده سازی تیمش را در اختیار نداشته باشد و شاید اتفاقاتی که طی 
هفته های اخیر برای این تیم رخ داده بیشتر به دلیل همین عدم آمادگی است. از 
این رو صبر بهترین دارو برای ترمیم زخم های شمس آذر است. مخصوصا اینکه 
مدیریت باشگاه به خوبی از دغدغه های این مربی و تیمش باخبر بوده و به او و 
همکارانش فرصت کافی برای بازسازی تیم طی هفته های آینده را داده است. 
دقیقی در نیم فصل فصل قبل نیز از تیمی نصفه ونیمه پدیده لیگ را ســـاخت 
و باز هم می تواند این مهم را تکرار کند . مهرزاد نجفیان با اشـــاره به توانایی های 
دقیقی به ما گفت: »احســـاس مســـئولیت سعید دقیقی بسیار بالاست و حتی 
بیشـــتر از ماســـت. در شـــمس آذر همه به هم وابســـته ایم. وقتی موفق شویم همه 
موفق می شویم و اگر ببازیم همه با هم صدمه می بینیم. به همین دلیل مطمئنم 
نگرانی های سرمربی بیش از من و سایر اعضای تیم است. شاید پس از باخت، 
ما شـــب ها با ناراحتی بخوابیم اما می دانیم که ســـعید دقیقی اصلا نمی خوابد. 
احساس مسئولیت زیادی که نسبت به تیم احساس می کند اجازه نمی دهد از 

فکر امتیازهای از دست رفته بیرون بیاید.«
وی ادامه داد: »هیچ التیماتومی به دقیقی و همکارانش ندادم، چون به خوبی او را 
می شناسم و می دانم احساس مسئولیت بالایی دارد . او در بالاترین سطح وجدان 
و تعهد قرار دارد. من شرایط این مربی را درک می کنم و می دانم همگی کار سختی 
را شروع کرده ایم. حتما دیده اید مربیانی را که به پشتوانه مالی باشگاه های متمول 
بهترین بازیکنان لیگ را در اختیار می گیرند یا حتی روی نیمکت می نشانند تا به 
رقیب اجازه استفاده از آنها را ندهند اما درنهایت به نتایج دلخواه هم نمی رسند. 
باشگاه شمس آذر نه تنها به دیگر رقبا کمک کرد تا به واسطه استفاده از بازیکنان 
فصل گذشته اش قدرتمند شوند، بلکه از استفاده از بازیکنان جوان ترسی ندارد. 
چند بازیکن ما سرباز شدند و یکی دو نفر از آنها را فروختیم و حالا روی بازیکنان 
جوان و بی تجربه ریسک کرده ایم. این بازیکنان تا به شرایط خوب و ایده آل برسند 
زمانبر است و باشگاه شمس آذر این زمان را به آنها داده است. می خواهم بگویم 
ما قربانی جوانگرایی نشدیم؛ چراکه این روش و اصول کار ماست. ما درآمدهای 
یـــم و به اندازه بودجـــه 160 میلیاردی هزینه می کنیم. از این  هزارمیلیـــاردی ندار
رو نتوانســـته ایم بازیکنان گرانقیمتی برای کادر فنی به خدمت بگیریم. 
بضاعت ما همین است و با این روش می توانیم ادامه دهیم. از این 
رو تلاش می کنیم روشی را که درپیش گرفته ایم به بهترین شکل 

ممکن به سرانجام برسانیم.«

گزارش»فرهیختگان«ازشرایطتیمقزوینی؛ادعایجوانگراییبرایتیمیبامیانگینسنی۲۸سال

مالک شمس آذر: به آینده تیمم امیدوارم
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